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اخبارکــــوتاه
 انتصاب مدیرعامل 

بنیاد تعاون سپاه 
سردار سید امین ا... امامی به عنوان مدیرعامل جدید 
بنیاد تعاون سپاه منصوب شد. آیین تکریم و معارفه 
فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا)ص( و مدیرعامل 
بنیاد تعاون سپاه صبح دیروز )شنبه ۲۳ اسفند( با 
حضور سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی فرمانده 
کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
عبدا... حاجی صادقی نماینده ولی فقیه در سپاه، جمعی 
از معاونین ستاد فرماندهی کل و مدیران ارشد سپاه 
در محل ستاد فرماندهی کل سپاه برگزار شد. در این 
مراسم با تقدیر از تلاش ها و زحمات سردار سرتیپ دوم 
سعید محمد در مدت تصدی مسئولیت، سردار سرتیپ 
دوم پاسدار سیدحسین هوش السادات به عنوان فرمانده 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا)ص( منصوب شد. 
همچنین با تقدیر از تلاش ها و خدمات سردار سرتیپ 
دوم پاسدار مجید خراسانی در مدت تصدی مسئولیت 
مدیرعاملی بنیاد تعاون سپاه، سردار سرتیپ دوم سید 
امین ا... امامی به عنوان مدیرعامل جدید بنیاد تعاون 

سپاه منصوب شد.

 درخواست نیکزاد 
از آذری جهرمی 

 نایب رئیس مجلس گفت: اگر شبکه ملی اطلاعات 
داشته باشیم، اینترنت امن خواهیم داشت و نیاز به 
رفت وآمد در شبکه های خارجی نداریم. وی ادامه 
داد: باید اهتمام جدی به موضوع اینترنت امن، سالم 
و پرسرعت توام با عدالت در کشور داشته باشیم. کرونا 
مسئولان را از غفلت بیدار کرد و آموزش عالی و آموزش 
و پرورش متوجه اهمیت فضای مجازی شدند. علی 
نیکزاد افزود: آسیب پذیری فضای مجازی آنجاست 
که بدون آنکه اختیاری از خود داشته باشیم، برای 
ما حکمرانی می کنند. نیکزاد خاطرنشان کرد: اجرای 
شبکه ملی اطلاعات از برنامه عقب است و کمیسیون 
صنایع و وزارت ارتباطات در تحقق شبکه ملی اطلاعات 
کم کاری کرده اند. نایب رئیس مجلس شورای اسلامی 
در پایان تاکید کرد: درخواست دارم که آقای جهرمی به 

پیشنهادهای ما گوش کند.

 دیپلماسی غیرمستقیم 
آمریکا با  ایران 

مشاور امنیت ملی کاخ سفید در اظهاراتی مدعی 
شد دیپلماسی غیرمستقیم آمریکا با ایران در جریان 
است. جیک سالیوان گفت که آمریکا و ایران دیپلماسی 
غیرمستقیم را به وسیله اروپا و دیگران آغاز کرده اند 
تا پیام هایی را درباره اینکه چگونه می توان توافق 
هسته ای ۲٠١٥ را حفظ کرد، تبادل کنند. وی تصریح 
کرد: دیپلماسی با ایران در جریان است اما در حال 
نیست. سالیوان گفت:  به صورت مستقیم  حاضر 
ارتباطاتی از طریق اروپا و دیگران وجود دارد که به ما 
اجازه می دهد به ایرانی ها بگوییم موضع ما درخصوص 
رویکرد پایبندی )به برجام( در برابر پایبندی چیست و 

به علاوه متوجه شویم که موضع آنها چیست. 

رئیسجمهور:

خطر موج چهارم منتفی نیست
واکسیناسیونبیشتروگستردهتری

درکشورخواهیمداشت

عارف قبل از تشکیل نهاد 
اجماع ساز نامزد شد

فعال سیاسی اصلاح طلب در رابطه 
با ورود نهاد اجماع ساز به مصادیق و 
انتخاب کاندیداها گفت: نهاد هنوز به 
هیچ گزینه ای نرسیده و این سخنان 
گمانه زنی های رسانه ای است. براساس 
علایقی که برخی از افراد به برخی اشخاص 
دارند و براساس ظن و گمان، نام برخی 
ارائه می شود و این ذهنیت پیش می آید 
که آیا نهاد اجماع ساز با این تصمیمات 
نسبتی دارد یا بیگانه است. محمدجواد 
حق شناس افزود: به لحاظ قاعده، نهاد 
اجماع ساز در چهارچوب های اولیه خود 
در حال تشکیل است. این نهاد در هفته ای 
که گذشت کمیته اصلی خود را تشکیل 
و روسای کمیته های خود را تشکیل داد 
تا در کنار ترکیب هیات رئیسه بتوانند، 
به فعالیت های خود ادامه بدهند. به جز 
عارف هنوز هیچ اعلام حضوری به طور 
رسمی مطرح نشده است. اولین مرحله 
این است که افرادی که ورود می کنند 
توسط احزاب معرفی شوند. عارف قبل از 
تشکیل نهاد اجماع ساز اعلام کاندیداتوری 
کرد و طبیعی است که نهاد اجماع ساز در 
زمان بررسی ها با شکل گرفتن رقابت ها، 
همه نامزد های مطرح و معرفی شده 
احزاب را در مکانیسم نهایی کردن کاندیدا 

قرار می دهد.

 تحریم  مانع  دسترسی 
به واکسن است

سفیر و نماینده دائم ایران در دفتر 
سازمان ملل در نیویورک در توئیتی 
درباره مقابله با ویروس کرونا نوشت: 
فقط با همدیگر و از طریق یک رویکرد 
جهانی فراگیر، قادر بـــه شکست این 
پاندمی هستیم. مجیــد تــخت  روانچی 
به تحریم های یکجانـــبه و تاثیر آن بر 
دسترسی به واکسن کــرونا اشاره کرد و 
افزود: تحریم های یکجانبه غیرقانونی مانع 
از دسترسی صدها میلیون نفر از مردم 
سراسر جهان به واکسن کرونا شده است. 
تخت روانچی بر توقف هر چه سریع تر 
تحریم های غیرقانونی برای حفاظت از 
جان انسان ها تاکید کرد. او از هشتگ 
»فقط با هم« در ایـــن تـــوئیت استفاده 
کرده است. تـــخت روانچی چهارشنبه 
۲۹ بهمن ماه در اظهاراتی در نشست 
عالی رتبه شورای امنیت عنوان کرد: لازمه 
پیروزی بر کرونا کــمک به کشور های 
درحال توسعه، تولید کافی و توزیع عادلانه 
واکسن بین همه ملت ها و شهروندان و نیز 
رفع تحریم هاست. او همچنین از اینکه 
میلیون ها نفر از شهروندان کشور های 
در حال توسعه واکسن زده اند درحالی که 
خیلی از کشور های درحال توسعه درگیر 
کرونا حتی به اندازه انگشتان دست نیز 
واکسن دریافت نکرده اند، انتقاد کرد و 
افزود: تا وقتی همه مقابل ویروس ایمن 

نشوند، هیچ جای جهان ایمن نیست.

؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟

مصمم به انجام اصلاح 
ساختار بودجه ایم

رئیس مــجلس بـــا تــــاکــید 
بر اینکه در مجلس دو جهت را برای 
فعالیت هایمان انتخاب کرده و  پیش 
می رویم، گفت: توجه به رفع تحریم ها 
و خنثی سازی تحریم ها دو موضوع 
اساسی در مجلس یازدهم بوده و برای 
رفع تحریم ها، طرح راهبردی رفع 
تحریم با تلاش و کار کارشناسی به 
تصویب رسید و این قانون اثرات و 
برکاتی جدی برای رفع تحریم خواهد 
داشت؛ در بحث خنثی سازی تحریم ها 
نیز دو موضوع جدی در دستورکار 
است که یکی اصلاح ساختار بودجه و 
دیگری تنظیم برنامه هفتم مبتنی بر 
همین اصلاح ساختار است. محمدباقر 
مجلس  در  اینکه  بیان  با  قالیباف 
یازدهم مصمم به انجام اصلاح ساختار 
بودجه هستیم اظهار داشت: البته در 
بودجه سال ۹۹ گام هایی را در این 
مسیر برداشتیم، اما یک قدم جدی 
و اساسی نبود و بستر آن فراهم نبود، 
چنانچه مجلس در مرحله اول بودجه را 
تصویب نکرد، اما امورات کشور باید با 
بودجه و تصویب بودجه پیش می رفت 
که با یک دوازدهم و سه دوازدهم 

مسیر درستی نبود.

آرمانملی:رئیس جمهور حفظ و بهبود وضعیت کشور در زمینه کنترل 
و مهار ویروس کرونا را مورد تاکید قرار داد و گفت: باید توجه داشت که 
خطر موج چهارم هنوز منتفی نیست و هر لحظه ممکن است این خطر 
پیش رویمان قرار بگیرد؛ لذا ضرورت دارد سبک زندگی ای را که در طول 
بیش از یک سال گذشته در پیش گرفته شده، همچنان ادامه دهیم. حسن 
روحانی تداوم رعایت دستورالعمل های بهداشتی را مورد تاکید قرار داد 
و گفت: از همه مردم خواهش می کنم با رعایت نکات بهداشتی کاری 
کنیم که برای هیچ خانواده ای خطری پیش نیاید. او با اشاره به روند انجام 
واکسیناسیون براساس اولویت های تعیین شده، گفت: براساس گزارشی 
که در این جلسه ارائه شد در هفته جاری و هفته آینده واکسیناسیون 
گسترده ای خواهیم داشت. ضمن اینکه باید تلاش همه جانبه ای انجام 
شود که با ارتقای تحقیقات و تولید واکسن های بهتر بتوانیم شرایط را 
عادی کنیم. رئیس جمهور افزود: هنوز نمی دانیم واکسن های جدید روی 
گونه های جهش یافته چگونه اثر می گذارد، اما امیدواریم به گونه ای باشد 
که مردم مشکل کمتری داشته باشند. او در ادامه با بیان اینکه مردم از آغاز 
شیوع این بیماری مرجعیت واحد وزارت بهداشت و درمان و متخصصان 
کادر پزشکی را قبول کردند، اظهار داشت: بی تردید اگر این مرجعیت 
تغییر می کرد به مشکلات زیادی گرفتار می شدیم و در این راستا مقام 
معظم رهبری یاری و کمک خیلی زیادی انجام دادند. شخصا به طور 
دقیق همه پروتکل ها را مراعات می کردند و چنانچه این پایه و ستون 
محکم نبود، این ساختمان بنا نمی شد. روحانی با بیان اینکه علما، مراجع 

و فرهیختگان نیز در این مسیر از ایجاد دوگانه علم و دین جلوگیری کردند، 
گفت: علم و دین به هم پیوسته بوده و جدا از هم نیستند و در این زمینه 
حوزه های علمیه، مراجع و علما کاملا یک صدا بودند و چنانچه دو صدایی 
ایجاد می شد مخصوصا در ایامی مانند محرم و صفر، بدون تردید با مشکل 

مواجه می شدیم.
تجهیزاتموردنیازرادرداخلتولیدکردیم

او همچنین توانمندی بالای شرکت های دانش بنیان را موردتاکید قرار 
داد و گفت: این شرکت ها به خوبی به صحنه آمدند و توانستیم امکانات و 
تجهیزات موردنیاز را در داخل کشور تولید کنیم و عملکرد این شرکت ها 
در بخش دارو و تجهیزات بسیار موثر بود. رئیس جمهور با اشاره به اقدامات 
انجام شده برای توانمندسازی بخش سلامت در دوره شیوع ویروس کرونا، 
گفت: کادر بهداشت و درمان با شهامت و توانمندی وارد میدان شدند 
و مهارت و فداکاری خود را به رخ کشیدند. ضمن اینکه اندیشمندان و 
محققان کشور نیز در این مدت مقالات ارزشمندی تولید کردند. روحانی 
با تجلیل از انسجام و همدلی همه قوا و دستگاه ها در سراسر کشور، اظهار 
داشت: در این مدت هر سه قوه در کنار هم بودند و با محترم شمردن 
مصوبات، همدیگر را کمک کردیم. رئیس جمهور همچنین با قدردانی 
از همراهی مردم بزرگ ایران در رعایت مصوبات و دستورالعمل های 
بهداشتی، گفت: مردم ایران با فرهنگ بلند و با کمک های مومنانه 
صحنه های زیبایی را خلق کردند و با همه وجود به صحنه آمدند و به ویژه 
سالمندان و معلولان که تحت مراقبت ویژه قرار گرفتند و در واکسیناسیون 
نیز جزو اولویت ها هستند،  لذا تکریم مردم نسبت به سالمندان جامعه 
بسیار حائز اهمیت بود. او با بیان اینکه از ابتدای شیوع بیماری کرونا یک 
بسیج همگانی در کشور جاری شد و امروز هم ادامه دارد، گفت:  بسیج 
همگانی بدین معناست که هر آنچه لازم باشد، همه با تمام توان پای 
کار هستند و کمک می کنند. رئیس جمهور در پایان تصریح کرد: باید 
از تجربیات یک سال گذشته خود استفاده کرده و کاری کنیم که در سال 
آینده مردم با خطرات کمتری مواجه باشند تا زمانی که بتوانیم به طور کامل 

از خطر این ویروس در  امان باشیم.

سـرمقــاله

به دنبال رخداد اصابت شی انفجاری به کشتی تجاری 
ایران، بخشی از بدنه کشتی دچار آسیب شد. این کشتی 
اواخر هفته گذشته در آب های بین  المللی در دریای 
مدیترانه مورد حمله قرار گرفت. در این حمله تروریستی به 
خدمه کشتی آسیبی وارد نشده اما آتش سوزی مختصری 
رخ داده که با تلاش خدمه کشتی مهار شده است. باید 
توجه داشت مشخصا در این روزها رژیم صهیونیستی در 
راستای ناامن کردن مسیرهای تجاری به شدت فعال شده 
است تا از طریق مورد اصابت قرار دادن اهداف خاص به 
منافع خود دست یابد. تخصص رژیم صهیونیستی برهم 
زدن میز بازی است. امروز رژیم صهیونیستی با توجه به 
اینکه قصد دارد محیط و دستاوردهای ایران را تحت تاثیر 
قرار دهد چنین اقداماتی را در دستورکار قرار داده است. 
آنها با توجه به همین سیاست دانشمندان و نخبگان ایرانی 
را ترور می کنند و در فاز بعد به دنبال تنش دریایی هستند 
تا تجارت ایران را نیز مختل کنند یا آرامش موجود در 
منطقه را به چالش بکشند. در این عرصه بعضا کشورهای 
منطقه نیز با این رژیم همسو شده و آنها را همراهی 
می کنند، غافل از اینکه آتش ناامنی، گریبان آنها را خواهد 
گرفت و دود آن به چشم خودشان خواهد رفت. اگر 
گوشه ای از امنیت در منطقه مخدوش شود، امنیت سایر 
نقاط منطقه را نیز تحت تاثیر قرار می دهد. خلیج فارس 
و راه های دریایی منطقه اگر برای ایران امن نباشد، برای 
سایر کشورها نیز امن نخواهد بود. بارها ثابت شده است اگر 
یک کشور ناامنی را تجربه کند، سایر کشورهای منطقه نیز 
گرفتار خواهند شد. برخی کشورهای حاشیه خلیج فارس 
امروز این خطای استراتژیک را انجام می دهند. در یمن 
این خطای بزرگ یک بار به وقوع پیوست و با توهم اینکه 
می توانند در آن کشور یک گروه خاص را به قدرت برسانند، 
جنگی را علیه آن کشور ایجاد کردند و امروز عملا شکست 
خورده و در باتلاق این جنگ گرفتار شده اند. این استراتژی 
در وهله اول برای خود کشورهای عربی خطرناک است. 
آنها باید بدانند که نه می توانند امنیت را بخرند و نه آن را 
وارد کنند. امنیت یک محصول همگانی است و با مشارکت 
تمامی کشورها در منطقه ایجاد می شود یا امنیت برای 
همه کشورهاست یا وجود نخواهد داشت. در این مسیر 
ایران حرکت دیپلماتیک خود را از ماه ها پیش آغاز کرده 
و بارها گفته که آماده گفت وگوست اما رژیم صهیونیستی 
بارها در این عرصه کارشکنی کرده است. آنها در حال 
بازی کردن با آتش هستند و یک اشتباه بزرگ از سوی 
آنها هستند؛ زیرا در سالیان اخیر مشاهده شده که بسیار 
ضربه پذیر هستند و در نقاط مختلف می توان به آنها ضربه 
وارد کرد و مشخصا اگر این مسیر را ادامه دهند به شدت 

متضرر خواهند شد.

خطای بزرگ کشورهای منطقه

احمد دستمالچیان
 سفیر پیشین ایران در لبنان

یـــادداشت

چند روز قبل رئیس جمهور در هیات دولت درخصوص 
عدم موافقت مجلس درباره تــفکیک وزارتخانه ها 
گلایه کرد که این یادداشت کوتاه را به همین موضوع 
اختصاص می دهم. در پی اظهارات رئیس جمهور در 
جلسه هیات دولت در خصوص ایجاد مشکل توسط 
مجلس برای تفکیک وزارتخانه ها تعجب می کنم که 
چطور رئیس جمهور از عدم تفکیک وزارتخانه ها صحبت 
می کند ولی به این سوال پاسخ نمی دهد که تاکنون چند 
بار جلسه شورای عالی رفاه و تامین اجتماعی را با حضور 
خودش تشکیل داده است؟ برای انجام کدام بخش از 
اصول بیست ویکم و بیست ونهم قانون اساسی، ساختار 
وزارتخانه های موجود مانع انجام وظیفه قانونی ایشان 
شده است؟ طبق اسناد و قوانین مختلف از جمله قانون 
ساختار نظام جامع رفاه و تامین اجتماعی، قانون احکام 
دایمی برنامه های توسعه و ... مکلف به ارائه لایحه نظام 
چندلایه تامین اجتماعی شد. چرا تاکنون این لایحه را 
به مجلس ارائه نکرده است؟ پایان دولت تازه یادشان 
آمده است که عدم تفکیک وزارتخانه ها مهم ترین مانع 
برای ایفای وظیفه ریاست جمهوری است. مدیران ناتوان 
مهم ترین دلیل ناکارآمدی دولت است که نه تنها کلیدش 
دری را باز نکرده بلکه قفل های بزرگی بر خیلی از حوزه ها 
زده که دولت بعدی میراث دار عملکرد ضعیف این دولت 
باید باشد. وقتی این سخنان رئیس جمهور را شنیدم که 
گفته »امروز ما کسی را نداریم که مسئول خرید مردم 
و اجناس مردم باشد. یک وزیر داریم که به فکر صنعت 
خودش است و یک وزیر داریم که به فکر کشاورزی 
خودش است، درحالی که ما یک وزیر می خواهیم که به 
فکر زندگی مردم و مصرف مردم باشد و به این فکر کند 
که چگونه توزیع بین مردم انجام شود. بله یک وزیر تولید 
در صنعت و یک وزیر، وزیر تولید در کشاورزی است، اما 
توزیع چه می شود؟ ین مشکل اصلی ماست« ابتدا فکر 
کردم برنامه تبلیغاتی کاندیداهای ریاست جمهوری است. 
چون شنیدن این حرف ها از کسی که خود رئیس جمهور 
است، خوب نیست. افراد قوی به کار گرفته شوند، با 
همین قوانین و ساختار هم می توانند کار کنند البته اگر 
افراد قوی در حوزه رفاه و تامین اجتماعی حاضر باشند 
با دولت همکاری کنند. صحبت خود ایشان هنگام 
معرفی وزیر اقتصاد بود که افراد قوی حاضر نمی شوند 
مسئولیت بگیرند و ای کاش سوال می شد چرا افراد قوی 
نمی خواهند کار کنند؟ چرا در حوزه رفاه افراد قوی و 

شایسته کم است.

علل ناکارآمدی در تحقق رفاه 

سیدحسن موسوی چلک
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران

تنها فرصت باقیمانده برجام
ادامه لز صفحه یک/ ولی موضعی که اخیرا در این باره 
از سوی برخی اتخاذشده، یک گمانه است و معتقدم 
سوخت 6٠ درصد فقط در شرایطی شکل می گیرد که 
برجام شکست خورده باشد. ولی الان طرف های اروپایی 
جدی تر از حتی آمریکا سعی می کنند که برجام را احیا 
کنند. اختیاری که آمریکایی ها به اروپایی ها دادند 
به این دلیل نیست که اروپا را صاحب نقش جدی و 
قطعی در موضوع می دانند بلکه به این علت است که 
ایران و آمریکا سازوکاری برای مذاکره مستقیم ندارند. 
پیام ها به صورت غیرمستقیم از سوی واسطه ها مطرح 
می شود و همین دغدغه ها و ادعاهای مازاد به برجام 
که مطرح می شود از طریق همین واسطه هاست. به 
هر حال کشورهای اروپایی کشورهایی هستند که 
جریان راست در این کشورها مدعی اند که توان موشکی 
ممکن است برایشان تهدیدآمیز باشد، در صورتی که 
جمهوری اسلامی ایران در سال ۲٠٠١ میلادی رسما 
تولید موشک شهاب 4 را متوقف کرد؛ موشکی که برد 
بالای دوهزار کیلومتر داشت. برای اینکه به اروپایی ها 
اعلام کند راهبرد نظامی- امنیتی جمهوری اسلامی 
ایران، راهبردی است که به هیچ وجه میل به چالش 
نظامی و جنگ سردی با اروپا ندارد فلذا از آن زمان 
توان موشکی ایران در همان ذیل کمتر از دوهزار 
کیلومتر با استانداردهای جهانی کیفی سازی شد و 
البته تهدیدهای منطقه ای افزون شد. منتها در چنین 
شرایطی تنها گزینه ای که پیش رو قرار می گیرد این 
است که کشورهای اروپایی تفاوتی شبیه دورانی که 
با ترامپ در قبال ایران کار می کردند، قائل باشند. در 
آن زمان پیشنهادها و امتیازات کوچکی از طرف ترامپ 
مطرح می شد که طبیعتا به هیچ وجه تبدیل به نتیجه 
با ایران نمی شد ولی الان باید گام های جدی در رفع 
تحریم ها توسط کشورهای اروپایی برداشته شود که 
نخستین گام ها از طریق نهادهای واسط، می تواند پایان 
دادن به منع آزادسازی یکسری منابع مسدودشده ایران 
از یکطرف و پایان مخالفت با وام های درخواستی ایران از 
صندوق بین المللی پول و دیگر نهادهایی که می توانند 
در حوزه هایی مثل بهداشت و کمک های بشردوستانه 
که ایران در این زمینه نیازمند وام هست، باشد و از جمله 
کارهایی است که می تواند صورت بگیرد. ولی به اعتقاد 
بنده یک راهبرد گام به گام زمانی نتیجه می دهد که 
کار اساسی در برداشته شدن تحریم ها صورت بگیرد و 
چیزی حدود دو ماه از فرجه ای که ایران با آژانس توافق 
کرده، باقی مانده است. در این دو ماه برای اینکه توافق 
ایران با آژانس تمدید شود، حتما باید شاهد گام اساسی 
در برداشته شدن تحریم ها باشیم. اگر این گام اساسی 
صورت نگیرد، پایان این فرجه دقیقا هم با رقابت های 
انتخاباتی در ایران مصادف است و آن موقع حتما 
آمریکایی ها به اینکه موضوع هسته ای به یک چالش 
انتخاباتی در ایران تبدیل شود، کمک کرده اند که موانع 
جدی تری برای احیای برجام ایجاد می شود. ولی باز 
هم امیدوارم که در طول همین فرصت باقیمانده برای 
اجرای توافق ایران و آژانس که درواقع به دیپلماسی 

فرصت داده شده، عملا یک گام اساسی برداشته شود.

سخـــن روز 

آیتا...سیدحسنخمینی:

جامعهبایدبرمداراکثریتباشد
همهبایداحساسکننددرانتخاباتنمایندهدارند

آرمانملی:یادگار امام با اشــاره بـــه 
حدیثی از امیرالمومنین)ع( گفت: جامعه 
متعلق به همه است و کسی نسبت به دیگری 
اولویت ندارد. اینگونه نیست که اگر من به شما 
حق سخن می دهم در حق شما لطف می کنم؛ 
بلکه اگر جلوی حقت را بگیرم، دارم به شما 
ظلم می کنم. من و شما در متن جامعه به یک 
اندازه حق داریم و هرکس می تواند زندگی و 
عقیده خودتان را داشته باشد. آیت ا... سید حسن 
خمینی با تاکید بر اهمیت نظر اکثریت جامعه در 
اداره کشور افزود: احتمال خطا در تصمیمی که 
همه یا اکثر می گیرند کمتر است؛  لذا جامعه باید 
بر مدار اکثریت باشد. اینکه امیرالمومنین)ع( 
حضور مردم را دلیل پذیرش خلافت عنوان 
می کنند، ریشه در یک امر واقعی دینی، عقلی و 
عقلایی دارد. این یعنی شما به چه حقی جای من 
تصمیم می گیری که سرنوشت مرا تغییر بدهی؟! 
من به چه حقی می توانم کاری کنم که شما 
دچار مشکل شوید؟! جایی که اکثریت نباشد 
هیچ کاری نمی شود کرد؛ ولو اینکه درست باشد.
هـــرجامتنجامـــعهواردشدهاز

مشکلاتعبورکردیم
سید حسن خمینی با تاکید بر اینکه در طول 
4٠ سال گذشته هر جایی متن جامعه وارد 
شده، از همه مشکلات داخلی و خارجی گذر 
کرده ایم، یادآور شد: در آخر جنگ به محض 
اینکه مردم برای لبیک به پیام امام آمدند نه 
یک وجب از خاک ایران در دست عراق ماند، نه 
کسی توانست تعرضی کند و در نهایت سرافرازانه 
مشکلات آخر جنگ را رد کردیم. یا در دوره های 
بعد، در انتخابات ۷6 هم به محض اینکه آن 
موج اجتماعی آمد، سفرای اروپایی به ایران 
برگشتند. لذا از من و شما به تنهایی هیچ کاری 
بر نمی آید. اگر همه آمدند و یک نفر بیان این 
قاطبه ملی شد، همه کار می توان کرد. یادگار 

امام با اشاره به مشکلات جامعه اظهار داشت: 
راه حل شکم گرسنه، بیکاری، معیشت و گرانی 
از عللی می گذرد که اگر به آن علل توجه نکنیم 
گرفتار پوپولیسم می شویم. کسی که می گوید 
می خواهم این مشکلات را حل کنم، ببینیم آیا 
علت هایش را درست بیان می کند یا خیر؟! هیچ 
راهی برای برون رفت از مشکلات وجود نداریم 
جز اینکه قاطبه ملت اراده کند. همه جریان های 
خارجی و داخلی این را می فهمند که وقتی یک 
موج اجتماعی قوی بلند شود، اصلا مهم نیست 
این موج پشت چه کسی باشد؛ چرا که هر فرد 
یک قطره برآمده از آب است؛ از همین رو بدنه 

این یخ که مردم هستند مهم است.
دلسوزانبـــهفکـــرانــتخابات

پرشورباشند
او در دیدار با دبیرکل و جمعی از اعضای 
شورای مرکزی حزب مردم سالاری، که در 
حسینیه جماران برگزار شد، با بیان اینکه تاثیر 
کلام امام برای این بود که عمق این سخن 
تا خانه تک تک مردم ایران بود، تصریح کرد: 
حکومت امیرالمومنین)ع( هم وقتی مردم او را 
همراهی نکنند جلو نمی رود. از همین رو، امروز 
هرکس دلش به حال ایران، فرزندان و نسل های 
آینده اش می سوزد باید شرایط یک انتخابات 
بسیار پرشکوه را فراهم کند. این اتفاق با شعار 
محقق نمی شود و شرایط و لوازم خاص خود 
را دارد. باید همه شهروندان احساس کنند در 
این انتخابات دارای نماینده هستند که حرف 
آنها را بزند. اگر سرمایه های اجتماعی کم شده 
باید آن را برگردانیم. یادگار امام با بیان اینکه 
فکر نمی کنم غیر از این مسیر، مسیر کم هزینه 
دیگری وجود داشته باشد، گفت: اگر به دنبال 
عزت هستیم و می خواهیم وقتی در مقابل 
خارجی ها می ایستیم و مذاکره می کنیم امتیاز 
گزاف ندهیم و حق  مان را عزتمندانه بگیریم، 

مردم باید در صحنه باشند. اگر به دنبال رفاه 
هستیم، باید مردم همدلی کنند و همراه شوند. 
قواعد این هم روشن است؛ باید شرایطش را 
فراهم کرد. این موضوع با سخن گفتن حل 
نمی شود؛ بلکه باید تنگ نظری ها کنار گذاشته 
شود. من چه حقی دارم که شما را از داشتن 
نماینده یا یک اندیشه محروم کنم؟! همه هویت 
جمهوری اسلامی، قانون اساسی و برخی فصل ها 
و بندهای آن مثل ولایت فقیه و حقوق مردم 
است که مردم به خاطر امام به آن رأی دادند. لذا 
وصیت امام وصیت یک پدر نیست که فوت کرده 
و از میان ما رفته است؛ بلکه وصیت امام امضای 
قانون اساسی است، وصیت امام میثاق مردم 
است. من هم مطمئن هستم رهبر معظم انقلاب 
خلف شایسته امام نسبت به امام و وصیت امام 
و خط امام معتقد هستند و نمی گذارند سست 
شود. البته همه تعهد داریم و باید این مساله را 

رعایت کنیم.
درهرمقامیبهوظیفهخودعملکنیم

یادگار امام با بیان خاطره ای از اواخر عمر 
پر برکت امام راحل افزود: در روزهای آخر جنگ 
سران سه قوه، یعنی رهبر معظم انقلاب، آقای  
 .. . هاشمی رفسنجانی، آقای موسوی، آیت ا
موسوی اردبیلی و ابوی ما پیش امام بودند. 
صحبتی شد و آنها گفتند مردم دیگر به جنگ 
نمی آیند و امام گفتند، »شما درست عمل کنید، 
مردم می آیند«. اعتماد به فهم عمومی داشته 
باشید. شما صداقت داشته باشید و مردم هم 
عمل می کنند. ولی وقتی مردم از بنده صداقت 
نبینند چه تعهدی است که به حرف من گوش 
کنند؟! او تاکید کرد: به فهم عمومی مردم و 
درک آنها اعتماد داشته باشیم؛ حرف مان را 
صادقانه بزنیم و ان شاء ا... خداوند هم تفضل 
می کند که وظیفه خودمان را در هر مقامی که 

هستیم، انجام بدهیم.

»آرمانملی«بهدنبالفراخوانبرایحضورسیدحسنخمینیدرانتخابات1400گزارشمیکند:

موافقان و مخالفان تشکیل »دولت ملی«
احمدمازنیدرگفتوگوبا»آرمانملی«:آیتا...سیدحسنخمینیویژگیهای

لازمبرایریاستجمهوریرادارد
آرمانملی-حمیدشجاعی:روز گذشته بود که روزنامه »آرمان ملی« 
در گزارشی به ضرورت تشکیل دولت ملی و فراگیر در انتخابات ١4٠٠ از دید 
کارشناسان و صاحب نظران پرداخت و در این گزارش از فراخوان فعالان سیاسی، 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی برای دعوت از آیت ا... سیدحسن خمینی برای 
حضور در انتخابات ریاست جمهوری پیش رو پرداخت. این گزارش واکنش های 
موافقان و مخالفان را به همراه داشت که هر یک به نوبه خود دلایلی بیان کردند 
که »آرمان ملی« هم به دلایل موافقان و هم به مخالفت های مخاطبان که مخالف 
حضور ایشان در انتخابات بودند، احترام می گذارد. نکته مهم این است که باید دید 
در ۳ماهه باقی مانده تا انتخابات فضای سیاسی کشور به کدام سمت وسو خواهد 
رفت و اساسا آیت ا... سیدحسن خمینی چه موضعی پیرامون حضور یا عدم حضور 
در انتخابات ١4٠٠ اتخاذ خواهند کرد. لذا باید منتظر گذر زمان و فرارسیدن موعد 
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این روزها اکثر فعالیت  های سیاسی و اظهارنظرها، پیرامون انتخابات 
ریاست جمهوری در خرداد سال١4٠٠ است و هر کسی از ظن خود به این انتخابات 
و حواشی و مسائل آن واکنش نشان می دهد. این در حالی است که جریان های 
سیاسی نیز به نوبه خود از ماه ها قبل به فعالیت در این خصوص پرداخته و درصدد 
تدوین برنامه و استراتژی لازم برای حضوری موثر و قدرتمند در انتخابات پیش رو 
هستند. در این راستا اصولگرایان تمام انرژی و خود را ظاهرا بر روی کاندیداتوری 
آیت ا... سیدابراهیم رئیسی، رئیس قوه قضائیه گذاشته اند و بسیار امیدوارند که وی 
به عرصه انتخابات پای نهد و از وی حمایت کنند. اما در جبهه مقابل اصلاح طلبان 
هنوز بر روی گزینه مشخصی اجماع نکرده اند و هنوز معلوم نیست که چگونه و با 
چه رویکردی در انتخابات ١4٠٠ حاضر خواهند شد. این در حالی است که بسیاری 
از فعالان سیاسی معتقدند با توجه به شرایط جامعه و نارضایتی های موجود باید 
نخست اقداماتی صورت پذیرد تا رضایتمندی مردم کسب گردد و پس از آن در پرتو 
مشارکت حداکثری مردم به کاندیدای توانا، کارآمد و ملی رای دهند. در این میان در 

بین اصلاح طلبان صحبت از دو نفر بیش از سایرین مطرح است. نخست؛ محمدجواد 
ظریف وزیر امور خارجه که بارها از عدم تمایل خود برای حضور در انتخابات و تجربه 
ریاست جمهوری سخن گفته و دوم نیز آیت ا... سید حسن خمینی یادگار امام)ره( 
که به قرائت بسیاری می تواند گزینه بالقوه ای برای حضور در انتخابات ١4٠٠ باشد و 
با حمایت تقریبا همه جناح ها و به ویژه اصلاح طلبان و مردم ردای ریاست جمهوری 
برتن کند و اولین رئیس جمهور ایران در قرن جدید لقب بگیرد. در همین راستا بود 
که که روزنامه »آرمان ملی« ۲۳ اسفندماه جاری؛ شنبه ای که گذشت گزارشی 
جامعی با تیتر »فراخوان برای سید حسین خمینی« منتشر کرد که در آن از ضرورت 
تشکیل دولت ملی و فراگیر در انتخابات ١4٠٠ سخن گفته و از آیت ا... سید حسن 
خمینی برای حضور در این انتخابات دعوت به عمل آورده بودند. در گزارش یاد شده 
جمعي از صاحبنظران و کنشگران سیاسي،اقتصادي و فرهنگي براین باور بودند که 
با به میدان آمدن یک چهره فراجناحي و ملي- مذهبي مي توان به هم افزایي نیروها 
در سایه یک دولت ملي دست یافت. چنانکه فیاض زاهد فعال سیاسی اصلاح طلب 
درخصوص احتمال حضور آیت ا... سید حسن خمینی و تشکیل »دولت ملی« به 
»آرمان ملی« گفت: »اگر آیت ا... سیدحسن خمینی تصمیم به ورود بگیرد می تواند 
پدیده انتخابات باشد و شوک انتخاباتی ایجاد کند.« این در حالی است که این گزارش 
با واکنش هایی نیز روبه رو شد و حال باید منتظر ماند و دید آیت ا... سید حسن 

خمینی چه کنشی معطوف به انتخابات ١4٠٠ از خود بروز خواهد داد.
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پس از انتشار گزارشی تحت عنوان فراخوان برای سیدحسن خمینی این مطلب در 
رسانه ها و فضای مجازی با واکنش های بسیاری روبه رو شد و هر کسی دیدگاه خود را 
به این موضوع بیان کرد. در این راستا عمده موافقان بر این عقیده بودند که آیت ا... 
سید حسن خمینی یک چهره فراجناحی و ملی است که می تواند امورات کشور را 
به خوبی ساماندهی کرده و از همه نیروهای انقلاب به نحو احسن استفاده کند. اکثر 

واکنش های موافق و مخالف حول محور...
ادامهصفحه6


